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La „Firul Roşu“ Tălmaciu

Cheltuielile de pro
d u c ţie - în  continuă 
scădere

Reducerea continuă a preţului 
de cost şi în general reducerea 
cheltuielilor materiale de produc
ţie constituie o sarcină importantă 
în etapa actuală de ridicare pe o 
treaptă cît mai înaltă a eficienţei 
economice a producţiei.

Aşa cum s-a arătat în raportul 
Comitetului Central al P.C.R. la 
Congresul al X-lea, prezentat de 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu „una 
din lipsurile care mai dăinuie în 
industria noastră este existenţa u- 
nor consumuri materiale prea ridi
cate“, consumuri care măresc pre
ţul de cost al produsului finit 
nejustificat de mult.

Pentru remedierea acestui ne
ajuns, Directivele Congresului au 
trasat ca sarcină revizuirea exi
gentă a normelor de consum şi 
stabilirea lor pe baze ştiinţifice în 
raport cu nivelul consumurilor 
existente pe plan mondial, precum 
şi folosirea raţională a combusti
bilului şi energiei electrice. De a- 
semenea,) se prevăd măsuri de va
lorificare superioară a materiilor 
prime şi materialelor prin reduce
rea gradului de prelucrare indus
trială a acestora, diversificarea şi 
creşterea tehnicităţii produselor.

Încadrîndu-se în aceste directi
ve, colectivul întreprinderii „Firul 
roşu“ Tălmaciu s-a preocupat în 
mod permanent de reducerea con
sumurilor specifice la materii pri
me, folosirea superioară a acesto
ra, înlocuirea materialelor din im
port cu materiale indigene, precum 
şi de introducerea unor tehnologii 
noi în scopul reducerii costurilor 
de producţie. Astfel, pe - primele 
9 luni, consumul specific la bum
bacul puf, folosit la producerea 
firelor pentru aţă, s-a redus faţă 
de plan, obţinîndu-se economii în 
valoare de 1 179 000 lei, materialele 
auxiliare (coloranţii şi chimicalele) 
s-au redus faţă de plan cu suma 
de 565 000 lei, iar materialele de 
ambalare şi prezentare a aţei de 
cusut cu suma de 144 000 lei. La 
baza obţinerii unor astfel de re

zultate au stat măsurile de moder
nizare a filaturii de bumbac prin 
înlocuirea utilajului vechi, cu pro
ductivitate scăzută, cu utilaj nou 
de mare tehnicitate, montarea in
stalaţiei de suflătoare de scamă, 
introducerea în amestec a unor 
sorturi de bumbac mai ieftine, dar 
care au asigurat aceiaşi parametri 
calitativi produsului finit; aplica
rea unei noi tehnologii de vopsire 
a firelor pentru aţă cu coloranţi 
de sulf din ţară, în locul coloran
ţilor naphtoli, precum şi înfiinţa
rea unui atelier de cartonaje în 
cadrul întreprinderii, pentru asi
gurarea necesarului de cutii pen
tru ambalarea aţei la un preţ mai 
scăzut.

In urma aplicării acestor mă
suri, cheltuielile de producţie la 
1 000 lei producţie marfă au fost 
reduse de la 959,4 lei în trimestrul 
I, la 952,2 lei în trimestrul II şi 
la 945,4 lei în trimestrul III. A- 
ceste rezultate asigură realizarea 
şi depăşirea cu mult a angajamen
tului de economii peste plan luat 
de întreprindere pe anul în curs.

Pentru 1970, sarcina de redu
cere a preţului de cost prevede 
o mobilizare şi mai mare, în aşa 
fel încît cheltuielile de producţie 
planificate să se reducă la 936 lei 
faţă de 950 lei cît a fost planifi
cat în 1969. în cifre absolute a- 
ceasta reprezintă o reducere de 
cheltuieli, în condiţii comparabi
le, de 7 561 000 lei, faţă de anul 
1969.

Importantele reduceri de chel
tuieli planificate se vor obţine în
deosebi prin reducerea cheltuieli
lor ocazionale la materiile prime 
şi materialele auxiliare. Din a- 
cest punct de vedere cheltuielile 
materiale de producţie se vor re
duce de la 860 lei (realizări pre
liminate) în anul 1969, la 844 lei 
în anul 1970.

PETRU SUCU
contabil şef la „Firul roşu“ 

Tălmaciu

sala maşinilor de tricotat cu dublu cilindru de la Fabrica de tricotaje 
lita, unde se realizează ciorapi şi şosete din lină in amestec pentru

copii şi adulţi
Foto: HORST BUCHFELNER

Dreptul la s e s i
zări — expresie  a 
dem ocratism ului

Ca o componentă importantă a 
sarcinilor stabilite de Congresul al 
X-lea al P.C.R. pentru sindicate, 
activitatea de rezolvare a sesizări
lor, reclamaţiilor şi propunerilor 
oamenilor muncii solicită o preo
cupare intensă din partea organe
lor sindicale. Aceasta facilitează a- 
firmarea iniţiativei şi participarea 
largă a maselor la înfăptuirea sar
cinilor economice, la perfecţionarea 
muncii social-obşteşti, reprezintă, în 
acelaşi timp, o expresie a profun
dului democratism ce caracteri
zează întreaga noastră societate.

Pentru Copşa Mică se poate a- 
firma că această activitate s-a îm
bunătăţit, avînd în vedere scăderea 
numărului de scrisori adresate or
ganelor centrale. Este îmbucurător 
faptul că oamenii muncii vin cu 
încredere la comitetele sindicatelor 
şi la organele locale, solicitînd 
sprijin în rezolvarea celor mai di
verse probleme. în comparaţie cu 
primele 9 luni din anul trecut 
numărul sesizărilor, scrisorilor şi 
reclamaţiilor adresate organelor 
din afara oraşului a scăzut în a- 
cest an cu 71 la sută. Oamenii 
muncii şi-au exercitat larg dreptul 
de a sesiza, de a face propuneri, 
în cadrul audienţelor. Faptul'că la 
consiliul orăşenesc al sindicatelor 
au venit în audienţă 137 tovarăşi, 
dovedeşte grija ce se acordă aces
tei activităţi. Meritoriu este faptul 
că la 67 la sută din cei audiaţi 
problema ridicată le-a fost rezol
vată favorabil, în conformitate cu 
prevederile legale.

Analizînd atent conţinutul scri
sorilor şi audienţelor se desprinde 
că, de cele mai multe ori, ele vin 
să arate necunoaşterea suficientă a 
unor prevederi legale, încălcări ale 
normelor ce reglementează rapor
turile de muncă, neglijenţa, atitu
dinea birocratică a unor salariaţi, 
faptul că unele comitete de direc
ţie nu dau curs propunerilor sala
riaţilor, nu iau măsurile de ri
goare. Bunăoară, la C.L.F. s,-a re
clamat faptul că femei gravide în 
luna a Vil-a erau ţinute la muncă 
suplimentară. Teofil Sicrea de la 
U.C.M. cerea sprijin în rezolvarea 
cazului de despăgubire cu I.G.O. 
Mediaş. Un grup de muncitori de 
la U.C.M. reclamau neplata muncii 
în zilele de sărbători legale. Un alt 
grup de muncitori a sesizat că la 
şantierul I.S.C.M. se încalcă legea 
de funcţionare a consiliului de ju
decată. Intervenţia promptă a bi
roului executiv a făcut posibilă re
stabilirea legalităţii.

Sínt însă şi scrisori nefondate 
ce sustrag de la muncă o seamă 
de activişti, iar netemeinicia celor 
sesizate se dovedeşte ulterior. loan 
Danciu reclama organelor centrale 
faptul că directorul Uzinei chimi- 
co-metalurgice nu-i acordă tran
sferul la Tîrnăveni. Din cercetarea 
făcută rezultă că petiţionarul nici 
nu ceruse acest lucru şi, chiar mai
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FIECARE ZI, m m  OUĂ SĂ flf FOLOSITE
PLIN LA SEMANAT!

Oamenii muncii din agricultura 
judeţului nostru depun eforturi 
susţinute pentru executarea lucră
rilor agricole de sezon. în majori
tatea unităţilor, ca urmare a măsu
rilor de mobilizare a tuturor forţe
lor şi mijloacelor existente, atît re
coltatul culturilor, cît şi însămîn- 
ţările de toamnă se află într-un 
stadiu mai avansat, Conform si
tuaţiei operative a Direcţiei agri
cole judeţene pînă la 9 octombrie 
s-a strîns recolta de cartofi de pe 
96 la sută din suprafaţă, iar sfecla 
de zahăr de pe 72 la sută din su
prafaţa ocupată cu această cul
tură. Procentul de 46 la sută la 
însămînţatul griului şi1 secarei este 
însă nesatisfăcător. Cu toate că în 
unele cooperative agricole această 
lucrare s-a realizat în proporţie de 
peste 60 la sută cum este cazul la 
Scorei, Săcădate, Tîrnava, Bruiu, 
Merghindeal, Tălmaciu, Porumbacu 
de Sus, Apoldu de Sus, Mediaş, în 
altele semănatul este mult întîr- 
ziat. Cauza rămînerii în urmă nu 
poate fi pusă decit pe seama lipsei 
de preocupare a factorilor de răs
pundere pentru buna organizare a 
muncii şi folosirea mijloacelor me
canice la întreaga lor capacitate. 
Trec zile întregi şi în unele unităţi 
nu se însămînţează nimic. Aseme
nea situaţii s-au întîlnit la Aiămor, 
Aţei, Ighişul Nou şi în altele. 
Cauzele acestei stări de lucruri 
sínt mai multe. Eliberarea cu în
târziere a terenurilor destinate a fi 
însămînţate cu cereale, desele de
fecţiuni la tractoare şi maşinile 
de semănat, folosirea unor trac
toare la alte lucrări. Din datele 
centralizate la Direcţia agricolă re
zultă că numărul tractoarelor de
fecte ajunge uneori la 70, iar al 
acelora care în plină campanie de 
însămînţări sínt folosite în alte 
scopuri depăşeşte 100. La Şura 
Mică unde au fost însămînţate cu 
grîu doar 74 de hectare din 360 
hectare planificate, au fost defecte 
trei tractoare, la Hoghilag alte trei 
şi tot atîtea la Nocrich. Acestea 
sínt doar cîteva din multiplele 
exemple ce s-ar putea da. O altă 
dovadă a insuficientului interes cu 
care conducerile I.M.A. urmăresc 
activitatea mecanizatorilor din sec
ţii constă în aceea că multe din trac
toare stau din lipsă de tractorişti. 
La Cîrţişoara au rămas fără oa
meni într-una din zile nu mai pu
ţin de 8 tractoare, iar la Aiămor şi 
Alma cîte două tractoare. Dar ceea 
ce pare şi mai de neînţeles, la una 
din situaţiile operative, specialistul 
de la Şeica Mare raporta că doi 
tractorişti au plecat în . .. conce
diu. Aşa a înţeles conducerea 
I.M.A. Tîrnava să ajute această 
unitate? Este oare admisibil ca în- 
tr-o unitate ca G.A.P. Şeica Mare,
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INFORMAŢII INFORMAŢII
Noi a p a ra te  Cerc de W(t
m e d ic a le

Direcţia sanitară judfeţeană ne informează că Ministerul Să
nătăţii a dotat recent unităţile spitaliceşti cu noi aparate medicale. 
Este vorba de 3 aparate Röntgen ultramoderne, la Policlinica de 
copii Sibiu, Spitalul de neuro-psihiatrie Sibiu şi Spitalul l .B L . 
Sibiu. De asemenea, la Spitalul de adulţi din Mediaş a fost 
adus şi pus în funcţiune un modern agregat de microradio- 
fotografie. Noile aparate vor contribui cu mare succes la sta
bilirea diagnosticului bolnavilor.

La sediul Casei de cultură a 
municipiului Sibiu se fac, în 
aceste zile, înscrieri pentru 
cercul de balet, care urmează 
a-şi relua activitatea începînd 
cu’ data de 16 octombrie. Pot 
fi înscrişi copii şi tineri, de la 
5 la 18 ani. Cercul va funcţiona 
după-amiaza, conform unui pro
gram ce se va stabili ulterior 
şi va fi condus de profesoarele 
Herta Grancea şi Meta Irofte.

Conierin{ä
în cadrul programului de 

conferinţe organizate de Casa 
de cultură a municipiului Si
biu, la sediul său din strada 
General Magheru, nr. 18, 
astăzi, la ora 18, prof. Pimen 
Constantinescu va vorbi despre 
„Ovid Densu.şianu şi Italia“.

ínam te de turneu
Ecco — formaţia 

de muzică uşoară a 
clubului sibian „In
dependenţa“ , face 
pregătiri intense 
pentru turneul pe 
care îl va .întreprin
de in comunele şi

oraşele judeţului 
nostru, începînd de 
zilele următoare. 
Trecută prin exa
menul unei comisii 
de specialişti, pro
ducţia artistică a 
formaţiei a primit

avizul favorabil. O 
impresie plăcută a 
lăsat grupul de chi
tare electrice con
dus de Gelu Aspra, 
şi soliştii Viviana 
Duţescu, Doina Cse- 
gedi, Eugen Tobăr 
şi Bitty Etvösi.

care dispune de 26 de tractoare, în 
4 zile să se însămînţeze doar 12 
hectare cu grîu?

Nu-i mai puţin adevărat că în 
multe din cazuri ritmul lent la în
sămînţări se datorează şi lipsei de 
teren. -Mari suprafeţe ce urmează 
să fie însămînţate şi la ora actuală 
sínt încă ocupate cu culturi. Cu 
toate acestea nu se întreprind mă
suri mai energice de mobilizare a 
forţelor existente la strînsul şi 
transportul recoltei. Cooperativele 
agricole de producţie din Aiămor, 
Armeni, Ocna Sibiului şi din alte 
localităţi riu mai au teren liber 
pentru însămînţări. Este şi firesc 
din moment ce la Ocna Sibiului 
nici n-a început recoltatul sfeclei 
de zahăr şi a porumbului. La Ar
meni sínt de însămînţat cu cereale 
700 de hectare, din care numai 
100 hectare după sfeclă de zahăr 
şi cartofi. Restul urmează a se în- 
sămînţa după trifoi şi porumb, dar 
la care nici nu au început recol
tatul.

Faţă de această situaţie se im
pune urgentarea lucrărilor de re
coltare a culturilor tîrzii după care 
urmează să se însămînţeze grîu. în 
acelaşi timp este necesar să fie 
impulsionat transportul recoltei, 
cît şi lucrările de pregătire a solu
lui. în unele unităţi se observă un 
decalaj prea mare între arături, 
pregătirea patului germinativ şi 
însămînţări. Iată un exemplu. La 
cooperativa agricolă de producţie 
din Chirpăr au fost executate ară
turi pe 540 de hectare. în schimb 
nu s-au însămînţat decît 380 de

Din păcate aceste exemple nu 
sínt singulare. Să privim ultima 
parte a graficului. Procentele cu
prinse în el sínt oglinda activităţii 
preşedinţilor, specialiştilor din u- 
nităţile respective, şi nu mai puţin 
a mecanizatorilor ce le deservesc. 
S-a repetat de atîtea ori că sínt 
necesare măsuri operative pentru 
accelerarea ritmului de execuţie a 
lucrărilor agricole în unităţile ră
mase în urmă. Dar aceste măsuri 
întîrzie. De ce? Din comoditatea 
unor conducători, preşedinţi, ingi
neri agronomi, directori ai I.M.A. 
care aşteaptă să le rezolve altci
neva problemele. Considerăm că a 
sosit timpul ca sarcinile de campa
nie să fie privite cu mai multă se
riozitate de către toţi factorii de 
răspundere.

Pentru terminarea grabnică a în- 
sămînţării grîului şi secarei se im
pun cu stringenţă cîteva măsuri, 
în primul rînd se cere o temeinică 
organizare a activităţii în fiecare 
unitate, organizare în care să pri
meze spiritul gospodăresc, iniţia
tiva. Să se exercite un control ri
guros asupra executării lucrărilor. 
Totodată este necesară folosirea 
tractoarelor şi maşinilor la în
treaga lor capacitate/ Dar pentru 
aceasta se cere ca ş i . ţăranii coo
peratori să depună tot efortul pen
tru eliberarea terenurilor de cul
turi. în al doilea rînd să se acorde 
maximum de atenţie calităţii în- 
sămînţării, ştiut fiind că de a- 
ceasta depinde în bună măsură re
colta anului viitor.
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însămînţări; grîului — secarei în 

agricole de producţie la data de 9
cooperativele  
octombrie 1969

Cisnădioara
Săcădate
Tîrnava
Scorei
Tălmaciu
Bruiu
Apoldu
dc Sus
Porumbacu
de Sus
Merghindeal
Stejerişul
Mediaş
Păuca
Agnita
Noul Român 
Porumbacu 
de Jos 
Dobîrca

100°/ó
80%
76°/o
75%
74%
70%

70%

70%
68%
67% .
66%
65°/o
64%
63%

63%.'
61%

Chirpăr
Şoroştin
Cîrţa
Sîngătin
Birghiş

51%
51%
51%
51%
50%

Bogatu Român 50%

Ighişul Vechi 60% 
Cîrţişoara 60% 
Vărd 60%
Arpaşu
de Jos 59%
Miercurea 
Sibiului 57%
Valea Viilor 55°/o

Cornăţel
Pelişor
Cristian
Moşnâ
Săcel
Avrig
Axente Sever
Şura Mare
Micăsasa
Slimnic'
Nocrich
Noiştat
Şeica Mică
Ghijasa
de Sus
Ludoş
Laslea
Retiş
Apoldu
de Jos
Biertan
Răvăsel

50%
50%
490/0
48%
470/0
45%
45%
450/0
440/0
440/0
42o/o
41%
41%

4O0/0
40%
39%
390/0

38%
380/c
38%

Peste

5 5 7 ,0

Copşa Mică
Hosman
Ruşi
Racoviţa
Vurpăr
Roşia
Alţina
Aţei
Poplacfi
Broşteni
Hoghilag
Topîrcea
Şaroşu
pe Tîrnave
Amnaş
Blăjel
Orlat
Sibiu
Alma
Şelimbăr
Buia
Bratei
Ighişul Nou
Loamneş
Gusu
Velţ
Presaca
Mihăileni
Armeni
Şeica Mare
Aiămor
Dirlos
Mălîncrav
Şura Mică
Aciliu
Bazna
Marpod
Boian
Ocna Sibiului

370/0
37%
370/0
360/, 
36% 
3o 1 o 
350/0 
35% 
350/0 
34°, o 
330/0 
330/0

330/0
320/a
320/0
320/0
320.0
310.0 
310/0 
31% 
30'1 u 
300 0 
30% 
290/0 
290/0 
280/0
270.0
250/0
240/0
23%
2,20/0
220/0
210/0
150/0
130/0
130/0
7%
6%

/V

Intre
55 şi 38% Sub 38°/°

Avansate Rămase
in urma Codase

C antinele sib iene şi şab lo n u l...
Concepţii greşite sau desconsideraţie ? 
Lipsă de fantezie on comoditate? 
Indiferenta, mersul de melc şi „ lasă-r 7 9

mă să te las!"
De ce lipseşte o cantină la care să se 
servească masa si seara ?

Nu este pentru prima dată cînd 
facem o anchetă prin cîteva can
tine sibiene. Regretabil este faptul 
că din vara trecută nu s-a schim
bat mai mimt in vederea reme
dierii unor neajunsuri semnalate. 
Ceea ce pare de neînţeles este, in
discutabil, o anumită mentalitate 
a unora dintre cei care răspund de 
cantine, de buna deservire. Există 

^undeva părerea că la o cantină, 
mai ales cînd ţi se şi subliniază că 
e „de întreprindere“, nu e nevoie

de multă bătaie de cap. Scuza este 
la îndemină tot timpul: „E cantină, 
domnule, nu este restaurant! La 
preţul acesta . .“

Cum, adică? Aceste cantine se 
află în afara perimetrului civiliza
ţiei? Unele dintre ele au izul de 
vechi birt, cu feţe de mese care 
iţi taie pofta de mîncare sau cu 
un serviciu îndoielnic. Şi, în fond, 
de ce aceste păreri? La preţurile 
cu care se plătesc meniurile în 
niciun caz nu se poate spune că

n-ar fi posibil să se gătească mai 
bine. Este vorba nu de felul mîn- 
cării în sine, ci de modul în care 
este gătită, de indiferenţa adminis
traţiei sau lipsa de fantezie a bu
cătarilor.

Se invocă anumite motive, dar 
nu-şi au temeiul, căci de ani de 
zile dăinuie aceeaşi situaţie. Dacă 
ai acceptat să serveşti masa la 
cantină^ înseamnă că accepţi o si
tuaţie oarecare, n-ai pretenţii, poţi 
fi servit oricum, căci este cantină?

Am poposit la cantina fabricii 
„Flamura roşie“, unde servesc 
masa aproape 500 de persoane, an
gajaţi de la -14 întreprinderi.

încă de la intrare, prosoapele 
ude, cu aspect neplăcut, lipsa de 
săpun, îţi atrag atenţia.

în această cantină se pregătesc 
zilnic 3 meniuri, dintre care unul 
dietetic. între meniurile I şi II 
există diferenţă de cost 1 leu, şi, 
deci, şi de calitate. Curios lucru, 
că deşi la primul sínt de trei ori 
mai puţini abonaţi decît la cel 
de-al doilea, iar flotanţii îl preferă, 
de asemenea, tot pe al doilea, bo
nuri se găsesc tot pentru primul. 
Lipsa de orientare, interesul gre
vează bunul mers şi dezamăgesc

pe cei care înţîmplător vor să 
servească masa aici. Pentru docu
mentare, mi-am cumpărat un bon 
de flotant la meniul I. O ospătară, 
la rugămintea pe care i-am adre
sat-o, m-a îndrumat indispusă, a- 
rătîndu-mi „să trec la comun“. 
Comesenii se agitau că nu mai 
soseşte mîncarea. Alţi salariaţi, 
Eleonora Becheş, Victor Timofte, 
Elena Brate, de la o masă vecină, 
erau, de asemenea, indispuşi că nu 
erau serviţi, deşi • ospătară respec
tivă nu era ocupată în altă parte. 
Pe masă pîinea stătea intr-un coş 
din plastic, crăpat şi murdar în cel 
mai adevărat sens al cuvîntului, 
faţa de masă din muşama cu pă
trăţele îşi expunea dîrele de mîn
care spoită, iar tacîmul îşi lăsa 
grăsimea de care nu fusese spălat 
ca lumea. Am rugat să ni se aducă 
şerveţele şi apă. S-a dat din cap, 
dar comesenii nh-au spus că nu 
vom primi, căci serveau masa mai 
de mult acolo, şi-mi arătau spre 
„privilegiaţii“ de la meniul al 
Il-lea, că numai lor li se dă apă

(Continuare în pag. a Il-a) 
MARIN NIŢA

R e v o lu ţia  
v e r d e “  a In d ie i

Secole de-a rîndul, agricul
tura indiană a depins de ca
priciile musonului. In perioada 
aprilie—septembrie, ca urmare 
a creării unei zone depresiona- 
re, aerul umed şi cald de dea
supra oceanului se deplasează 
cu regularitate spre nord. In-

p e  g l
tre lunile octombrie şi martie 
situaţia este inversă: depre
siunea atmosferică ce se for
mează pe continent dă naşte
re unui vint uscat şi rece, care 
se rostogoleşte vijelios spre sud. 
Penti'u fiecare an agricol al In
diei, care începe toamna şi se 
încheie primăvara, muşamal de 
vară este de importanţă > cvi
tală. Intirzierea sa a adus pa-

(Continuare în pag. a IV-a)
. C. ŢINTEA



Pag. 2 TRIBUNA SIBIULUI Änul It, nr. 512

ín vederea pregătirii unui concert, prezentat de orchestra de copii a Liceului de muzică din Sibiu, clasele a 
V-a—a VIII-a, se fac intense pregătiri. In fotografie vă redăm un aspect din timpul unei repetiţii.

Foto: HORST BUCHFELNER

Zilele filmului din R. D. Germană

Sub egida Comitetului de Stat 
pentru Cultură şi Artă, s-au des
făşurat în oraşul nostru Zilele fil
mului din R.D. Germană, eveni
ment care degajă semnificaţii mul
tiple şi îmbucurătoare. Ca aspect 
major constituind un memento cul
tural ocazionat de aniversarea a 
20 de ani de la proclamarea Repu
blicii Democrate Germane, Zilele 
filmului din R.D. Germană au pri
lejuit încă un motiv de a cunoaşte 
cîteva din realizările unei cinema
tografii interesante prin varietate, 
prin încadrarea operelor sale spre 
o direcţie limpede, caracterizată 
prin nota de angajare umanistă şi 
aspiraţia permanentă către calitate. 
Renăscută pe terenul destul de vi-

Dreptul 
la sesizări
(Urmare din pag. I)

mult, el era stabilit definitiv în 
Copşa Mică, cumpărîndu-şi şi casă. 
loan Roth de la U.C.M., în mai 
multe -rînduri s-a adresat organe
lor centrale cu rugămintea de a fi 
ajutat să lucreze. După fiecare 
scrisoare s-a insistat să vină la 
uzină să se angajeze. De fiecare 
dată, însă, tot el refuza munca. 
Cetăţeanul Horia Hila şi-a per
mis ca în numele unor salariaţi de 
la Copşa Mică să reclame că abo
namentele I.R.T.A. cu convenţie nu 
sínt bune. Curios este faptul că la 
cercetare a rezultat că el folosea, 
ilegal, abonament, nefiind angajat.

Cu toate eforturile ce se fac, 
numărul sesizărilor şi reclamaţiilor 
adresate organelor orăşeneşti este 
mare, cauzele fiind multiple. In 
primul rînd, pentru că multe pro
bleme se pot rezolva la locul de 
muncă, dar sínt ignorate. Apoi, 
unii funcţionari şi conducători de 
secţii, servicii şi chiar de între
prinderi dau răspunsuri pripite.

Există şi un alt impedi
ment. Atît unele organe ad
ministrative şi, pe alocuri, sin
dicale nu cunosc suficient legis
laţia muncii. Din această cauză se 
dau răspunsuri eronate, se face un 
control superficial asupra respec
tării legislaţiei, se adoptă o poziţie 
comodă faţă de cererile salariaţi
lor. In cazul unor audienţe, la 
„Carbosin“ şi Şcoala de chimie, 
s-au dat sfaturi solicitanţilor, în 
loc să se ia măsuri de rezolvare 
a problemelor ridicate. Se impune 
o rezolvare directă de către sindi
cate, pe plan local, a problemelor 
oamenilor muncii. Acest lucru va 
trebui rezolvat prin punerea la 
punct, în primul rînd la nivelul 
comitetului de direcţie şi al comi
tetului sindicatului, a modului de 
primire în audienţă. La U.C.M., de 
exemplu, deşi sínt zile cînd mulţi 
salariaţi solicită audienţă conducă
torilor uzinei, aceştia lipsesc şi le 
ţine altcineva. La I.S.C.M. şi 
Şcoala de chimie nu se respectă 
zilele de audienţă.

Rezultă că activitatea de solu
ţionare a scrisorilor, sesizărilor şi 
audienţelor poate fi îmbunătăţită. 
Fiecare organ şi conducător să do
vedească mai mare promptitudine 
şi grijă faţă de propunerile oame
nilor muncii, o responsabilitate 
sporită în urmărirea soluţionării 
definitive a fiecărei petiţii, indife
rent de natura ei şi, în special, să 
lupte pentru curmarea cauzelor ce 
generează astfel de situaţii.

Campionatul judeţean de fotbal

. Goana după puncte..
7. A utom ecanica M ediaş
8. C arpaţi M îrşa
9. C.F.R. Sibiu

10. Record M ediaş
11. T ex tila  M ediaş
12. V oinţa Sibiu
13. M etalu rg ica Sibiu
14. S tă ru in ţa  M ediaş
15. P rogresu l A gnita
16. B um bacul Cisnădie

8 4 1 3 9— 6 9 
8 4 1 3  12—12 9 
8 3 3 2 9— 9 9 
8 2 2 4 8—13 6
7 1 3 3 9—12
8 2 1 5 8—14 
8 12  5 10—22 
8 0 3 5 6—16 
8 1 1 6  12—23 
6 0 0 6 1—26

în cadrul etapei a VIII-a, jocu
rile, în majoritatea lor, au fost de 
slab nivel tehnic şi spectacular, 
excepţie făcînd partidele dintre 
Unirea—Progresul Sibiu şi Sparta 
—Textila Cisnădie. Celelalte echipe 
au arătat carenţe în execuţiile teh
nice, jocurile au suferit la capi
tolele omogenitate şi cursivitate, 
fiind lipsite de faze spectaculoase. 
Această etapă a scos şi mai bine 
în relief slaba eficacitate a ata
canţilor. Din şapte partide, şase 
s-au încheiat la diferenţă minimă 
(1-0).

După opt etape 
prezintă astfel:
1. P rogresu l Sibiu
2. S parta  M ediaş
3. T ex tila  Cisnădie
4. U nirea Tălm aciu
5. C arbosin C. Mică
6. M etalul I.O. Sibiu

clasamentul se

8 7 1 0 29— 6 
8 7 0 1 24— 7 
8 5 1 2  15— 8 
8 4 3 1 15—10
7 4 2 1 13— 5
8 4 2 2 14— 9

Etapa viitoare: C.F.R.—Unirea, 
Textila Cisnădie—Progresul Sibiu, 
Sparta—Textila Mediaş, Autome
canica—Metalul I.O.S., Voinţa— 
Metalurgica, Stăruinţa—Record,
Carbosin—Carpaţi.

GH. TOPÎRCEANU coresp.

Panoramic compefifional

Oină

Din nou 
vicecam pioană

Echipa de oină a . Şcolii ge
nerale din Turnu Roşu a par
ticipat, de curînd, la faza fi
nală a „Cupei speranţelor“ la 
oină, ediţia a Xl-a, competiţie 
organizată pentru pionieri şi 
şcolari. La faza finală, care a 
avut loc la Constanţa, au par
ticipat reprezentanţi a 16 ju
deţe.

Printr-o comportare merito
rie, cea mai tînără echipă (me
dia de vîrstă sub 14 ani) a re
editat performanţa anului tre
cut, menţinîndu-şi titlul de vi
cecampioană republicană.

Pregătită minuţios, încă din 
timpul iernii, de profesorii 
Pantelimon Contora şi de Pom- 
piliu Istrate, echipa a obţinut 
şi alte rezultate de prestigiu, 
chiar şi în competiţiile rezer
vate seniorilor.

Printre elevii sportivi care 
au avut o comportare bună, 
realizînd cele mai multe puncte, 
se numără loan Crăciun, loan 
Ritivoi, Mihai Gîlea şi loan 
Roman.

La înapoiere, echipa a fost 
felicitată în faţa unităţii de 
pionieri.

Prof. ANDREI BUTÂ

SlMBATA
FOTBAL —• s ib iu :  stad ion  Voinţa, ora 

15,30, V oinţa S ibiu—M etalurgica S ibiu; 
Copşa Mică: s tad ion  „1 Mai", o ra  15,30, 
Carbosin Copşa Mică—C arpaţi M îrşa; 
Mediaş: te re n  Record, o ra  15,30, S tă 
ru in ţa  M ediaş—R ecord M ediaş; te re n  
Sparta , o ra  15,30, S p arta  Mediaş—T ex tila  
M ediaş; Cisnădie: o ra  15,30, T ex tila  Cis
nădie—P rogresu l S ibiu (toate în  cam 
p ionatu l ju d e ţean  de seniori).

DUMINICA
HANDBAL — Sibiu:  te ren  L uceafăru l, 

o ra  10, C.S.M. Sibiu—R ulm entu l B raşov 
(f) — divizia A ; o ra  11, Şcoala spo rtivă  
Sibiu—L iceul Tg. J iu  (f) — divizie şco
la ră ; o ra  12, C.S.M. II  Sibiu—F iru l roşu  
T ălm aciu  (f) — cam pionat ju d e ţean ; Cis
nădie:  o ra  11, T ex tila  Cisnădie—M etalul 
Copşa Mică (m) — divizia B; Mediaş: 
te re n  R ecord, o ra  11,15, S p arta  Me
diaş—M ureşul Tg. M ureş (f) — divizia B; 
o ra  9, R ecord  M ediaş—Voinţa Sibiu (f) 
şi o ra  10, T ex tila  M ediaş—A utom ecanica

M ediaş (m); Agnita:  o ra  11. T rico ta ju l 
A gnita—Steaua roşie S ibiu (f) — toate 
în  cam pionatu l jud e ţean .

FOTBAL — Sibiu:  te re n  C.F.R., ora 
10,30, C.F.R. S ibiu—U nirea Tălm aciu 
(cam pionat ju d e ţean  de  seniori), te ren  
V oinţa, o ra  12, A.S.A. Sibiu—Şcoala 
spo rtivă  S ibiu; Copşa Mică: o ra  13, Me
ta lu l Copşa Mică—C.S.M. S ibiu; Mediaş: 
s tad ion  Gaz m etan , o ra  13, Gaz m etan  
M ediaş—L em naru l O dorheiul Secuiesc; 
te re n  S parta , o ra  13, V itrom etan  Me
diaş—In d ependen ţa  Sibiu (toate în  cam 
pionatu l na ţional de juniori).

VOLEI — Sibiu:  sa la  Şcolii sportive, 
o ra  9, Şcoala sportivă Sibiu—Şcoala spor
tiv ă  Cluj (m); o ra  10,30, G rupul şcolar 
chim ie Copşa Mică—Şcoala şporţivă  Tg. 
M ureş (m) — am bele în  divizia şcolară; 
sala Şcolii de o fiţe ri „N. B ălcescu“, ora 9, 
D rapelu l roşu Sibiu—V oinţa Zalău (f) şi 
o ra  10,30, A.S.A. Sibiu—V oinţa Baia 
M are (m) — am bele în  divizia B; Agnita:  
o ra  10. V oinţa A gnita—Independenţa  Si
b iu  (m) şi o ra  11, T rico ta ju l A gnita— 
S teaua roşie S ibiu (f) — am bele în  cam 
pionatu l ju d e ţean  de seniori.

treg al anilor postbelici, arta fil
mului din R.D.G. se afirmă preg
nant încă de la început, notînd, 
încă de pe atunci, predilecţia justi
ficată pentru realităţile care im
puneau o atitudine responsabilă, 
lucidă, asupra a ceea ce însemnase 
şi ceea ce putea genera flagelul 
războiului abia stins.

Continuîndu-se pe linia acestei 
angajări iniţiale, cinematografia 
din R.D.G. înseamnă, mai ales, o 
actualitate, chiar dacă, nu o dată, 
subiectele abordate constituie 
incursiuni în lumea basmului sau 
a comediei de o anumită tradiţie 
în cultura germană. Pentru că, sínt 
vizibile şi în aceste filme, trimite
rile precise, aluziile lipsite de echi
voc la cele mai acute probleme ale 
prezentului.

Semnificaţiile îmbucurătoare pe 
care le descifram în evenimentul 
proiectării pe ecranul cinematogra
fului „Pacea“ a cinci dintre cele 
mai proaspete producţii cinemato
grafice din R.D.G. se referă la con
tinuarea, cu această ocazie, a unor 
manifestări culturale cu care Si-: 
biul se poate mîndri. Credem că 
alegerea Sibiului printre cele cî
teva oraşe din ţară care au găzduit 
Zilele filmului din R.D.G. este e- 
locventă. Elocvente sínt şi decla
raţiile unanime ale delegaţiei cine
aştilor din republica prietenă: 
Rolf Losansky (regizor), Heidrun 
Schwartz-Pollak (actriţă) şi şeful 
serviciului relaţii internaţionale al 
cinematografiei din R.D.G., dr. Er
hard Krantz, care au participat, în 
seara zilei de 4 octombrie, la deschi
derea festivă a zilelor. Oaspeţii au 
apreciat căldura publicului, ospita
litatea poporului nostru, au felici
tat în mai multe ocazii înfiinţarea 
la Sibiu a celei mai tinere facultăţi 
din ţară, iar regizorul Rolf Lo
sansky şi-a mărturisit intenţia de 
a realiza coproducţii româno-ger- 
mane.

Eveniment memorabil al unei ci
nematografii care a participat la 
peste 200 de festivaluri interna
ţionale de film, cucerind peste 100 
de premii şi distincţii, Zilele fil
mului din R.D.G. se înscrie ca o 
manifestare de sgamă în viaţa mu
nicipiului nostru.

RAREŞ CORNEA

Cantinele sibiene şi şablonul ■  ■

(Urmare din pag. I)

şi şerveţele. Spusele, de fapt, s-au 
şi adeverit.

Cantina Consiliului popular mu- 
■ nicipal ne întîmpină cu „noutăţi“. 
S-a renunţat la veşnica tocătură ce 
se servea anul trecut, în schimb 
altele nu s-au clintit. Domneşte o 
adevărată harababură. Cele cîteva 
ospătare abia se mişcă. Comodita
tea lor a determinat pe abonaţi să 
se servească singuri. Este o învăl
măşeală de nedeseiys. Unii duc 
castroane cu ciorbă, alţii coşuri 
cu pîine, ori tacîmuri. Ospătarele, 
foarte degajate, încarcă braţele e- 
levilor de liceu cu vase murdare

să le ducă la bucătărie. Mesele nu 
sínt şterse. Cei doi bărbaţi cu care 
şedeam la masă îşi aduseseră sin
guri tacîmuri şi pîine. Pe mine ca 
să mă servească a fost nevoie de 
multe insistenţe. A trebuit să facă 
drumuri separate pentru lingură, 
furculiţă şi cuţit. Despre şerveţele 
mi s-a spus, răstit şi mirat, că n-au 
aşa ceva. Am încercat să iau o sco
bitoare. Toate erau murdare la 
ambele capete. Nu vă obosiţi de
geaba — mi s-a adresat unul din
tre comeseni — că sínt probabil 
folosite cel puţin de două ori. Ma
gazionerul ne-a spus mai tîrziu că 
aveau şi scobitori bune: „Chiar ieri 
am cumpărat o cutie nouă“.

La aspectul sălii, să nu omitem, 
se mai adaugă şi parchetul cu 
gropi, care necesită reparaţii.

TIMPUL
Soarele răsare la 6 h şi 24 m 

şi apune la 17 h şi 41 m. Vre
me frumoasă dar răcoroasă 
noaptea şi dimineaţa, cu cerul 
variabil, mai mult senin noap
tea. Vîntul va sufla .slab din 
sectorul sud-vestic. Minimele 
vor fi cuprinse între 1 şi 4 
grade, iar maximele vor oscila 
între 16 şi 19 grade. Noaptea, 
posibilitate de brumă.

le 10,00; 16,30; 18,30; 20,30); 
UNIREA: Preludiu (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR :
Noaptea e făcută pentru a visa 
(orele 11,00; ,'14,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Come
dianţii, seriile I şi II (orele 
10,00; 16,00 şi 19,30).

DUMBRĂVENI : 7 NOIEM

BRIE: Profesioniştii (orele
18.00 şi 20,00).

BAZNA-BAI: Alexandru ccl 
fericit (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Lovitură 
puternică (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AU
GUST: Zosia (orele 17,00 şi 
19,00).

TELEVIZIUNE
10.00 Ce-aţi dori să revedeţi? 

Tele-enciclopedia.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Angelica şi 

sultanul (orele 9,00; 11.00;
13,00; 15,00; 17,00; 19,00; 21,00); 
ARTA: Omul care l-a ucis pe 
Liberty Valance (orele 9,30; 
11,45; 14,00; 16,15; 18,30; 20,45); 
TINERETULUI: Pentru încă 
puţini dolari (orele 10,00; 12,00; 
14,30; 16,30; 18,30; 20.30);
7 NOIEMBRIE: Adio, Gringo 
(orele 10,00; 14,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Ti
grul (orele 9,00; 11,15; 14.00; 
16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Căsătorie pripită (ore-

Cadru din filmul Adio, Gringo care rulează la cinematograful 
„7 Noiembrie“ din Sibiu.

11.00 închiderea emisiunii de 
dimineaţă. ■

18.00 Buletin de ştiri.
18,05 Studioul şcolarilor.

INSCRIPŢII. BIHORENE.
18.30 Muzică populară.
18,45 Criterii.

ARTE FRUMOASE.
'• Istoria unui tablou: 
Haaman cerînd iertare 
Estherei, de Rembrandt. 

.. Prezintă Vasile Florea.
19.00 Tele-universitatea.

Ciclul „în lumea atomu
lui“.

19.30 Telejurnalul de seară.
20.00 Actualitatea economică 

— ediţie specială.
20,20 Film artistic „Nu se ştie 

niciodată“ — coproducţie 
franco-italiană realizată 
în anul 1957, în regia lui 
Roger Vadim.

21.55 Reflector.
22,15 Mult e dulce şi frumoasă. 

Emisiune de limbă 
romană.

22.30 Varietăţi pe peliculă. 
Reîntîlnire cu Charles 
Aznavour, surorile Kess
ler. Ana Pucnal, Lili 
Babs, Vico Torriani, Vivi 
Bach, Leo Carrier, Col
lette Dercal, Peter Weck 
şi Connie Froboens.

22.55 Telejurnalul de noapte
şi buletinul meteorologic.

23,10 închiderea emisiunii. J

Să revenim, însă, la serviciul de 
aici, care este sub orice critică şi 
la mîncare, gătită prost, fără nici- 
un gust. Răsfoind listele de me
niuri am constatat ca şi la prima 
cantină ciorba de zarzavat în „cap 
de afiş“, iar la meniul dietetic a- 
celaşi rasol cu cartofi sote.

La cantina întreprinderii fores
tiere s-ar părea că lucrurile merg 
mai bine. Cele cîteva ospătare se 
străduiesc necontenit să servească 
la timp şi să fie curăţenie în sala 
de mese. Mulţi dintre cei ce ser
vesc masa la cantină spun că aici 
„se mănîncă mai bine“.

Nu putem, totuşi, să nu remar
căm că şi aici se repetă săptămî- 
nal aceleaşi feluri de mîncare, fapt 
care nu lezează fantezia bucătari
lor, poate, dar gustul celor ce mă
nîncă, în mod precis.

Cantina întreprinderii judeţene 
de montaje şi construcţii şi-a păs
trat neschimbate obiceiurile. Din 
două chiuvete, una e legată cu 
sîrmă, cealaltă — murdară. Drept 
prosop — o zdreanţă murdară; de 
săpun, nici pomeneală.

Mîncarea se serveşte tot în cas
troane de tablă. Le-au reformat pe 
cele vechi, dar au cumpărat al
tele noi. Un iz de veche cazarmă 
domină aici. Dintre mîncăruri pre
domină pilafyl de orez cu multă 
untură şi ulei, care îţi taie pofta 
de mîncare, un fel de fiertură fă
cută fără multă bătaie de cap. 
Castraveţii sínt de nemîncat, iar 
cuţitele sínt ţinute în dulap sub 
cheie.

Alături, studentul Adrian Po- 
pescu scoate un şerveţel de hîrtie 
din buzunar. De acest articol nu 
s-a pomenit niciodată la această
cantină.

Pentru salariaţii întreprinderii se 
serveşte masa şi seara, dar aceeaşi 
mîncare de la prînz. Cum nu li se 
acreşte, dacă mai ţinem seama ş1 
de faptul că şi ăşa se repetă foarte 
des aceeaşi mîncare?

Ceea ce se impune în mod cu 
totul necesar este lichidarea tutu
ror acestor lipsuri, ca şi înfiinţa
rea unei cantine la care să se ser
vească masa şi seara. Sínt sute de 
tineri care n-au unde să servească 
masa de seară, făcînd abstracţie, 
desigur, de restaurante.

Unul dintre administratori spu
nea că dacă i s-ar aproba, el ar 
găti şi pentru seară. Aşteptăm în 
această privinţă părerea celor în 
drept. Răspunsul pozitiv ar veni 
să rezolve o chestiune de o reală 
importanţă.

Întreprinderea construct» 
metalice şi prefabricate

SECŢIA CRISTIAN  
angajează:

1 contabil principal;
1 conducător auto gradul II şi III;
2 tractorişti cu carnet de rutierist.

Angajarea se face cu respectarea condiţiilor din no
menclator cu privire la studii şi vechime.

întreprinderea de transporturi Sibiu
angajeaza:

ŞOFERI PENTRU AUTOBUZE  
şi U N  FOCHIST AUTORIZAT

c i s m i f

PRODUC UN BOGAT 
SDR TÍMEN T CF CO VOA RE  

Pi USA TE, COVOARE MOLDOVA, 
STOFE DE PALTOANE, PĂTURI S/ 

PLEDURI, INTR-O GAMA VARIATĂ ŐE 

DESENE SÍ CULOR!.

Uzina de piese auto Sibiu
angajează de urgenţă:

2 MACARAGII

întreprinderea pentru industrializarea  
vinului şi băuturilor a lcoo lice  Sibiu

anunţa că, în conformitate cu H.C.M. 1167 şi decretul 
nr. 504, vinificarea strugurilor de către alte persoane, 
particulare, se poate face pînă la 10 litri must. Peste 
această cantitate constituie contravenţie, pedepsindu-se 
cu amendă şi confiscarea produsului şi ambalajelor.
Se poate cumpăra must proaspăt de la unităţile comer
ţului de stat şi cooperatist în orice cantităţi.

PROFIL
EPUKLICf)Blill I p r o d u c e dIBS1U U O r e a z a

p r i n  c o m e r ţu l  d e  s t a i :

mobila nnr/Ai" 
b u c ă tă r ie  n  ̂ F I  F I N

c a n a p e le „ C ftR P flJ I  “  

c u i e r e  „ T I S  f f "  

c u ie r e  „ M f t R f t "

UN BOGAT SORTIMENT DE CREION

I . I .  S . „ F la m u r a  r o ş i e “  S ib iu
angajează:

-  INGINERI MECANICI 
pentru construcţii de maşini

Mica publicita te
Pierdut buletin de identitate, pe numele Irina Gross. Sibiu, str. Şer- 
puită 40. Aducătorului recompensă.

Vînd pian marcă vieneză. Sibiu str. Hegel 15, orele 17—18,
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De o importanţă deosebită pentru realizarea producţiei agricole 
este executarea la timp a lucrărilor de sezon: recoltarea culturilor 
tîrzii, pregătirea terenului şi însămînţarea cerealelor păioase de 
toamnă.

Oamenii muncii de pe ogoare depun eforturi susţinute pentru 
strîngerea la timp a recoltelor şi pentru terminarea însămînţărilor 
fn perioada optimă.

Totuşi, ritmul în care sínt efectuate lucrările agricole este nesa
tisfăcător în multe cooperative agricole din judeţul nostru. Forţele 
de lucru nu sínt folosite cu maximum de randament, timpul pro
pice activităţilor în cîmp este irosit, fără a se avea în vedere so
sirea iminentă a sezonului rece şi ploios. Cum acţionează, în aceste 
condiţii deosebite, comitetele comunale de partid, organizaţiile de 
bază, consiliile de conducere, specialiştii şi ceilalţi lucrători din 
agricultură ? Care sínt direcţiile principale în care trebuie să se 
acţioneze cu maximum de operativitate pentru ca organizarea 
muncii în această perioadă în cooperativele agricole să cunoască o 
îmbunătăţire substanţială ?

Acestea şînt cîteva întrebări la care redacţia noastră şi-a propus 
să răspundă prin efectuarea unui raid-anchetă întreprins în coope
rativele agricole din Arpaşu de Jos şi Bruiu.

UN STIL DE MUNCĂ 
ÎN CARE SECTARISMUL 

INTRĂ DREPT COMPONENTĂ
In faţa sarcinilor de excepţiona

lă acuitate pe care le pune actuala 
campanie agricolă, comitetul comu
nal de partid din Arpaşu de Jos, 
aşa cum îşi desfăşoară activitatea, 
intră în sensibilă discordanţă cu 
cerinţa de a fi factor motor, nucleu 
capabil a dinamiza forţele şi a le 
canaliza spre cuprinderea impera
tivului zilei. Nici la Bruiu, în ciu
da unor uşoare diferenţe în bine 
(adică privind prezenţa pe frontul 
campaniei de recoltări şi insămîn- 
ţări), lucrurile nu se prezintă în- 
tr-o lumină care să garanteze o a- 
preciere globală favorabilă. Cauze

zi . . .  In plus şi tovarăşul Victo
rian Moiceanu (instructorul Comi
tetului judeţean de partid n.n.) e 
mereu la C.A.P. Sîmbătă am dis
cutat cu el, cînd se ocupa de mo
bilizarea oamenilor la muncă. De 
altfel avem fiecare stabilită o or
ganizaţie de care'răspundem. Eu 
răspund de Noul Român.

— Cînd aţi fost pe la Noul?
— Vineri.
— Care era situaţia, în mare, a 

recoltărilor acolo?
— Nu prea ştiu, că . . .
— Aţi stabilit, în urma analizei 

în birou, vreun plan de măsuripreciere globală favorabilă. Cauze- în birou, vreun plan ae masi 
le trebuie căutate, în ambele si- pentru impulsionarea lucrărilor?
A  4. Í Í  O    _ j_;  1 ■ .1 -: ' • J  r m  r t ' J CCtuaţii, într-un stil de muncă * de 
fectuos, lipsit de dinamism, în ca
re principiul muncii colective, 
exemplul personal al comuniştilor, 
cerinţa antemergerii şi prevederii 
în perspectivă sínt înlocuite de 
acţiuni sporadice, ades formale.

’.Situaţia la zi? N-am 
primit nici o informare'

Stăm de vorbă cu Miron Fili- 
mon, secretarul Comitetului co
munal de partid Arpaşu de Jos:

— Care este stadiul efectuării 
lucrărilor de campanie în Arpaşu 
de Jos?

— N-am primit nici o informare 
recentă. Dar noi am analizat, în 
şedinţa de birou din 30 septem
brie a.c., mersul campaniei. Atunci 
aveau semănate 70 hectare cu 
grîu şi secară, iar la Noul Român 
— 10 hectare cu orz şi 50 hectare 
cu grîu.

— Nu vă sfătuiţi cu tovarăşii 
de la C.A.P., cu preşedintele, cu 
inginerul în legătură cu probleme
le campaniei, cu mobilizarea oa
menilor?

— Ba da. (Preşedintele şi ingi
nerul au ajuns, separat însă, la o 
altă concluzie: „Nu are timp, tova
răşe, nu ne cunoaşte necazurile, 
le are pe ale lui, în calitate de 
preşedinte al cooperativei de con
sum“).

— Majoritatea membrilor comi
tetului şi ai biroului lucrează în 
agricultură. In planurile de muncă 
văd trasate responsabilităţi în cu
tare ori cutare acţiune pe care vă 
propuneţi s-o întreprindeţi. In ce 
fel controlează comitetul dacă a- 
ceştia îşi fac datoria la locul de 
muncă?

— Păi, ei lucrează acolo zi de

— Da, da'r acum nu gâsescr 
planul . . .

Pe acest ton şi aproximativ cu 
aceleaşi direcţii ale întrebărilor şi 
răspunsurilor discuţia ar fi putut 
continua. îi . punem punct nu 
înainte de a afirma că ni se pare 
total deficitară optica după care, 
în cadrul comitetului comunal de 
partid doar cei care lucrează ne
mijlocit pe cîmp trebuie să ştie 
ce se petrece în campania agrico
lă, că mobilizarea membrilor de 
partid, a tuturor forţelor nu în
seamnă o prezenţă mai dinamică 
a tuturor membrilor comitetului, 
chemaţi să găsească soluţiile cele 
mai bune pentru terminarea la 
timp a lucrărilor.

.Participarea comuniş
tilor la muncă ?
Aşa, juma-juma"

Aceasta este aprecierea tovară
şilor loan Drăgan şi loan Viju,

secretar al comitetului comunal de 
partid şi, respectiv din coopera
tiva agricolă de producţie din 
Bruiu.

Şi aici orice acţiuni concrete, 
orice măsuri bine gîndite, diferen
ţiate, orice dezbateri din care să 
rezulte cîteva direcţii în care or
ganul comunal de partid să acţio
neze pentru impulsionarea lucrări
lor sínt înlocuite cu aportul per
sonal al tovarăşului Drăgan care, 
uneori, dimineaţa ajută la mobili
zarea cooperatorilor la muncă.

„Nu ne ajută nici comitetul de 
partid, nici consiliul la mobiliza
rea oamenilor“ —• ne spune spe
cialistul unităţii de aici, inginerul 
Anton Király. In aceste condiţii 
nu este de mirare că lucrările sínt 
întîrziate, că o seamă de culturi 
au fost compromise, pe lingă ploi, 
din neglijenţa cu care s-a lucrat 
la întreţinere.

Un stil de muncă?
Instructorul de partid Victorian 

Moiceanu s-a declarat în dezacord 
cu susţinerile noastre, într-o dis
cuţie purtată la sediul C.A.P. Ar
paşu de Jos.

„Nu este important să ai plan 
de măsuri, ci să meargă treaba. 
Şi acei dintre membrii comitetului 
care lucrează în C.A.P. merg la 
muncă, merg cooperatorii în ge
neral şi rezultatele sínt bune, se 
văd“.

I-am replicat că ni se pare gre
şită ideea conform căreia instruc
torul comitetului judeţean trebuie 
să facă ceea ce nu fac membrii 
comitetului comunal de partid, ai 
comitetului de partid din coope
rativă. Practic, acesta o ia dimi
neaţa împreună cu preşedintele şi 
brigadierii — ori singur — pentru a 
face mobilizarea oamenilor la lu
cru. Făcind aceasta zi de zi, nu e 
de mirare că secretarul comitetu
lui comunal, membrii lui stau de 
o parte, aşteptînd de la C.A.P. (de 
peste drum) adrese oficiale cu re
zultatele din campanie.

Mai potrivit ni s-ar părea un alt 
stil de muncă, o îndrumare a co
mitetului spre luarea în proprii- 
le-i mîini a activităţii de educare 
şi mobilizare a oamenilor, de or
ganizare a unor acţiuni menite a 
combate prezenţa sporadică şi tar
divă la lucru, mentalităţi greşite, 
apariţia unor cazuri de furturi din 
avutul obştesc.
* De altfel şi susţinerea că „ob
ţinem rezultate bune“ ni se pare 
excesiv de optimistă, pentru că o 
analiză mai atentă denotă încă 
multe rezerve care, valorificate, ar 
putea duce la rezultate mult mai 
bune.

„Lucrătorii din agricultură, cooperatorii trebuie să 
înţeleagă că în acest sector de activitate nu există limită 
în ce priveşte orele de lucru. Este necesar ca în cele 
cîteva săptămîni care au mai rămas pînă la sfîrşitul 
campaniei de toamnă să se lucreze aşa cum se ştie că 
trebuie să se lucreze în agricultura românească, adică 
zi şi noapte“.

(Din cuvîntarea tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
la Adunarea populară din piaţa Obor, cu ocazia 
sărbătoririi „Zilei recoltei“ în Capitală).

La Arpaşu de Jos, 8 din cele 20 tractoare fac pagubă statului: defecţiuni, 
lipsă de mecanizatori, şi mai ales lipsă de interes din partea directorului

F o r t e  i r o s i t e  
pe cîmpia 
„automulţumirii"

Materialul ilustrativ pentru nota „Minciună . . .  cu seîntei“

...Ehei, acum e bine... Vin oamg- 
nii la lucru, că unde să se ducă?.., 
...Stăm bine în comparaţie cu alte 
campanii...

Sínt cuvinte — laitmotiv, care 
pot adormi, în ultimă instanţă, 
exigenţa oamenilor. Sínt cuvinte 
care au revenit mai des decît era 
necesar în discuţiile pe care le-am 
avut cu brigadierul de cîmp Leon 
Bogdan, de la Arpaşu de Jos, sau 
vicepreşedintele aceleiaşi unităţi, 
David Nan.

— Avem azi la lucn* peste 120 
de oameni, ne spunea, plin de mîn- 
drie, primul. Cele 30 hectare de 
cartofi, în care ne aflăm, vor fi 
„lichidate“ în 6 zile.

Calculul brigadierului de cîmp 
este mai mult decît „larg“: 120 oa
meni pot strînge recolta de cartofi 
de pe 30 hectare în maximum 4 
zile. In condiţiile unei orientări 
exemplare a muncii, bineînţeles, 
De altfel, asemenea „erori de cal
cul“ sínt prezente şi în concepţiile 
conducătorilor din brigăzile de 
cîmp de la Arpaşu de Sus:

— După cum vedeţi, cîmpul e 
plin de oameni. Cred că sínt peste 
170 de cooperatori la scos cartofi, 
ne spunea David Nan.

— Dar cîte braţe de muncă are 
Arpaşu de Sus ?

— Cam 500...
— Şi „restul“ de 330 oameni pe 

unde sínt ?
— Păi mai au cu loturile, mai 

au cu alte trebuţe. . .  Se cuvine 
să constatăm că sínt cam prea 
multe asemenea „trebuţe“ acum, în 
plină campanie, cînd problema ma-

Minciună • •

Simplă discuţie la Arpaşu de 
Jos, în tarlaua „Lîngă sat“, cu 
mecanizatorul Ladislau Palkö, 
care se odihnea, la ora 11,00 
lîngă tractor:

— De ce nu aţi început încă 
lucrul?

— Cine să deservească maşi
na de semănat? Nu vedeţi că 
nu au venit încă oamenii? Stau

aici de la ora 7,30 . . .
Continuarea discuţiei cu 

membrul cooperator Dumitru 
Dobrin, care a adus, cu atela
jul, sămînţa necesară:

— Am fost aici la ora 7,30. 
Acum am mai adus un car de 
secară. Ce să fac, am să stau 
şi pe semănătoare . . .  

Continuarea . . .  continuării

cu seîntei
discuţiei, cu specialistul Coope
rativei agricole din Arpaşu de 
Jos, inginerul Mircea Constan- 
tinescu:

— însămînţarea cu secară a 
tarlalei, „Lîngă sat“ trebuia să 
se termine de sîmbătă. Dar a- 
gregatul de semănat s-a de
fectat şi nimeni nu a reparat 
tractorul pînă astăzi (luni, n.r.).

Cu toate , că inginerul Mircea 
Constantinescu a greşit cînd a 
„omis“ să amintească de obli
gativitatea cooperativei agri
cole de a asigura deservirea 
maşinilor agricole, minciuna 
tractoristului Ladislau Palkó 
s-a dovedit a fi . . .  cu seîntei. 
Şi, bineînţeles, cu picioare 
scurte . . .

Brigadiera Victoria
„... Io amu zîc cum că ar 

trăbui să avem mai multă grijă 
că fură cu tată-su cu taţi, că 
s-o gătat ciubucu la grădină şi 
s-o pus pe cucuruz şi nu duce 
cu poala ori cu sacu că duce cu 
caru şi să vedeţi că aşa nu este 
bine . . * )

S-ar zice că Victoriţa (Bog
dan) Mînă-Lungă, brigadieră 
legumicolă (?!?) la Arpaşu de 
Jos a picat in greşeală. Adică 
a pus mina pe cîţiva morcovi, 
pe cîţiva ştiuleţi, ardei şi alte 
celea ce fură ochiul omului im

presionabil . . .  Şi, că voia să le 
facă acelora picioare spre gos
podăria proprie. Ce, nu are 
dreptul după atîta amar de
muncă?

Ce ţi-e şi cu preşedintele 
ăsta! Âuzi, surato, să mă ia la 
rost. Ii zic: „Hai, vezi în car de 
am ceva!“.

E drept, nu avea în car, ci 
colea, în boscheţi. Doi saci cu 
morcovi, ţelină, ardei, 70—80 
kg porumb — iată fructul pof

tei Victoriţei.

Prinsă în timp ce-şi făcea pli
nul, furînd ca-n codru, Victo
ria Bogdan are a da socoteală.

Pe vremuri cei de teapa ei 
erau plimbaţi de-a lungul uliţe
lor cu o infamantă etichetă. 
Cum nu mai e în uz obiceiul ne 
facem datoria, ţintuind-o în a- 
cest loc la stîlpul infamiei.

Ca să se citească şi să se 
ştie!

Să se ştie şi să s-audă cum 
că, la Arpaşu de Jos, în mijlo
cul unor oameni harnici şi cin

stiţi, Victoria Bogdan (Mînă- 
Lungă) şi-a dat arama pe faţă 
şi s-a făcut de rîsul oamenilor, 
care nu-i vor ierta pata ce-a 
pus-o pe obrazul obştii.

„Şi, zi aşa, Victoriţa Mînă- 
Lungă, brigadieră?!?!“.

*) Dintr-o scrisoare anonimă 
care face dovadă cum că cin- 

stea-i la mare . . .  cinste în Ar
paşu de Jos şi că apucăturile 
„tip cleptomanie“ sínt regreta
bile excepţii.

joră este strîngerea recoltelor şi în
sămînţarea culturilor. De altfel, cu 
toată „automulţumirea“, vicepreşe
dintele David Nan ne-a mărturisit 
şi o amărăciune: „Sínt mulţi coo
peratori care stau mai mult pe- 
acasă. Printre ei — loan Dobrilă, 
Melania Smădu, Gheorghe Cişmaş, 
de la casa cu numărul 240, şi alţii, 
ca să nu-i amintesc decît pe cei 
din Arpaşu de Sus“.

Aceeaşi situaţie şi la Bruiu. Spe
cialistul unităţii, inginerul Anton 
Király, ne mărturisea că din cei 
500 de cooperatori, doar 180 sínt 
la lucru pe tarlalele cooperativei 
agricole. „Restul“, de 320 oameni, 
trag de timp pe loturile în folosin
ţă personală. „Nu am făcut decît 
150 de zile-muncă în acest an, ne 
spune cooperatorul Rudolf 
Montsch, de la brigada de cîmp din 
Gherdeal. . .  N-am prea avut de 
lucru,,. Aceleaşi mărturisiri le fac şi 
Maria Montsch, şi Anna Schuster, 
şi alţi cooperatori. Puneţi aceste a- 
firmaţii în faţa alteia: „Nu am 
putut lucra cu dislocatorul la sfe
clă din cauză că buruiana are 2 m 
înălţime în această cultură, ne 
spunea şeful secţiei de mecanizare 
Gheorghe Tudor“. E limpede ca 
lumina zilei că membrii coopera
tori ar fi avut şi au avut de lucru 
pînă peste cap. Ne-am convins 
însă că irosirea forţelor de muncă 
este „pe schemă“ la Bruiu cînd, la 
orele 16,30, grupuri, grupuri, coo
peratorii se îndreptau spre case. 
„Ne-a mai rămas ceva de lucru, 
dar vom termina şi mline“, strigă 
cooperatoarea Ana Iuşan, din Bru
iu, parcă pentru a-1 contrazice pe 
inginerul Anton Király, care afir
mase că s-a terminat recoltarea 
cartofilor. Şi menţionăm că ingine
rul n-a schiţat nici un gest de 
mirare, cel puţin, în faţa unei ase
menea crase manifestări a indo
lenţei . . .

*
P.S. Aceasta era situaţia la data 

raidului nostru (6 octombrie 
a.c.). Situaţia operativă de ieri 
(9 octombrie) ne spune că la Ar
paşu de Jos s-au mai însămînţat 
20 hectare cu grîu-secară. In rit
mul acesta (5 hectare/zi) perioada 
însămînţărilor va trebui prelun
gită aici pînă după 15 noiem
brie.

Şi, totuşi, factorii de răspun
dere susţin cu toată convingerea: 
„Stăm bine!“.

Da, „stăm bine“ în compara
ţie cu cei care stau foarte rău. 
O optică total deformată care 
va trebui cît mai urgent abando
nată. Primii chemaţi s-o facă, 
impun şi celorlalţi factori — co
mitetul comunal de partid, in
structorul judeţean, toţi comu
niştii comunei.

TERENUL FRAGIL 
AL ÎNSĂMÎNŢĂRILOR 
ÎN ...  COMPROMISE

O zi splendidă de toamnă. Cîm- 
purile Arpaşului — bine lucrate — 
primesc sămînţa pentru recolta a- 
nului viitor. Analizînd stadiul în
sămînţărilor, se constată că la a- 
cest capitol realizările unităţii sínt 
meritorii. Orzul, pe întreaga supra
faţă planificată, de 30 hectare, a 
tost semănat. In privinţa însămîn- 
ţării griului şi a secarei, din cele 
440 hectare — indicator planificat, 
au fost „acojferite“ pînă astăzi 2*0 
hectare, după cum ne relatează 
preşedintele unităţii, Aurel Dobrin. 
în ziua raididui nostru se lucra cu 
două semănători. Una din acestea 
începuse lucrul după orele 11,00. 
Un prim semn al unei organizări 
deficitare a muncii. La sediul sec
ţiei de mecanizare — 6 tractoare 
fac „umbră“ pietrelor: trei din ele 
nu au mecanizator, două au venit 
aici „în trecere“ să mai tragă de 
timp, al şaselea — defect. Un al 
doilea semn al unei activităţi cu 
mari lipsuri. Este firesc să ne pu
nem întrebarea: Cum s-a reuşit, 
totuşi, însămînţarea unei suprafeţe 
de 240 hectare cu grîu şi secară la 
Arpaşu de Jos în aceste condiţii 
de organizare a muncii ? Unde să 
fie „eroarea de calcul“ ? Pătrun
dem în intimilatea fenomenului:

— Care au fost plantele pre
mergătoare după care s-au semă-- 
nat griul şi secara ? Întrebare a- 
dresată inginerului Mircea Cons
tantinescu.

— Zece hectare după mazăre, 
o sută de hectare după cartofi şi 
restul — după cereale păioase. 
Culturile de pe cele 10 hectare 
mazăre, 130 cereale păioase şi 50 
hectare cartofi au fost total cala
mitate de grindina din iunie.

Deci, o primă constatare: o su
prafaţă de 190 hectare de teren 
putea fi pregătită pentru însămîn- 
ţări cu cet puţin o lună de zile 
înainte.
O a doua constatare: practic, la 
Arpaşu de Jos a fost semănat griul 
doar pe 50 hectare în condiţii de 
campanie, adică după ce a trebuit 
să fie strînsă recolta plantei pre
mergătoare. Pentru că pe 190 hec
tare terenul a fost eliberat de 
mult, „graţie“ unei calamităţi na
turale. Or, trimbiţarea şi afişarea 
ostentativă a unor „realizări“ la 
care organizarea muncii nu şi-a 
spus nici un cuvînt nu este de na
tură să stimuleze hărnicia şi con
centrarea eforturilor. Prezentarea 
situaţiei la însămînţări într-o cu
loare rozalie la Arpaşu de Jos nu 
face decît un prost serviciu bunu
lui mers al activităţilor de campa
nie. Am constatat acest lucru şi în 
urma analizei posibilităţilor de 
impulsionare a însămînţărilor.

— Va trebui să oprim mîine sau 
poimîine semănatul, ne-a mărtu
risit preşedintele unităţii, Aurel 
Dobrin. Nu mai avem teren elibe
rat.

Iată cum se creează, şi în agri
cultură, „goluri de producţie“, ma
terializate în imposibilitatea exe
cutării unor lucrări de care depin
de în mare măsură soarta produc
ţiei viitoare. Inginerul Mircea 
Constantinescu, la fel ca şi instruc
torul judeţean de partid, Victo
rian Moiceanu, explica întîrzierea 
pregătirii terenului şi însămînţă- 
rii griului pe tarlalele ce au fost 
ocupate cu cereale păioase prin... 
întîrzierea transportului în cîmp a 
îngrăşămintelor organice. După to
nul argumentaţiei, eram convinşi 
că e vorba de transportul a mii de 
tone de asemenea material. Gravă 
eroare ! E vorba doar de 600 tone 
de îngrăşăminte organice trans

portate şi aplicate pentru griu. Or, 
această cantitate putea fi trans
portată, de cele peste 140 atelaje 
existente, 4 remorci şi un camion, 
in maximum trei zile de lucru !\ 
Cum mai putem vorbi atunci de 
organizarea muncii ? Doar aşa, ca 
să ne furăm singuri căciula şi să 
ne îmbătăm cu apă rece !

Aceeaşi atmosferă călduţă, de 
automulţumire, domneşte, cu mici 
diferenţe „specifice“, şi la Bruiu. 
Inginerul agronom Anton Király 
ne relatează că, practic, recoltarea 
cartofilor s-a terminat, mai rămîne 
de strîns producţia de pe 6 hectare 
cu sfeclă şi de însămînţat încă 149 
hectare cu grîu, din cele 390 hec
tare indicator planificat.

Din analiza premergătoarelor 
pentru grîu nu e greu să se obser
ve că doar o suprafaţă de 97 hec
tare a fost însămînţată in condiţii 
de campanie, „restul“ de 153 hec
tare fiind însămînţate după cereale 
păioase sau culturi compromise. Ca 
mostră de „organizare a muncii“ 
menţionăm situaţia din 4 X. a.c., 
cînd, in hotarul „Poiana Fîntinii“, 
unde urma să se însămînţeze,, să
mînţa a fost adusă la teren la ora 
11,00, după cum ne-a spus şeful 
secţiei de mecanizare, Gheorghe 
Tudor. Dar şeful de secţie nu a 
amintit nimic despre „boala“ de 
chiulangiu a lui loan Rusii, despre 
care ne-a vorbit însă pe larg ingi
nerul agronom al unităţii. Desele 
„defecţiuni tehnice“ ale tractoare
lor de la Bruiu ar trebui să fie 
prilejuri de alarmare pentru me
canizatorii de aici. O colaborare 
mai strînsă între mecanizatori şi 
cooperatori nu ar avea alte reper
cusiuni decît îmbunătăţirea acti
vităţii unităţii, scop urmărit de 
ambele părţi.

Un fir dc plop prea frumos şi prea 
firav pentru o cantitate atît de 
mare de amendamente, care îl so
licită! Membrii consiliului de con
ducere al cooperativei agricole din 
Bruiu trec de luni şi luni de zile 
pe lîngă mormanele de amenda
mente din apropierea Şomartinului, 
dar nu-şi fac procese de conştiinţă 
cu irosirea banilor cooperatorilor. 
Cît va mai dura această „acidă“ 
situaţie, ce vine în contradicţie cu 
rolul funciar al amendamentelor, 
menite să corecteze aciditatea solu- 

. rilor ?

Am văzut, în acea zi de toamnă calmă, aurie, pe cîmpurile se
mănate cu cartofi, în lanurile de porumb şi pe ogorul ce-şi primea 
din proaspăta recoltă seminţele spre încolţire, numeroşi oameni 
harnici la Arpaşu de Jos, la Arpaşu de Sus, mai puţini la Bruiu, 
lucrînd cu sîrg.

Cifric, rezultatele ar putea fi considerate mulţumitoare dacă le 
raportăm la media pe judeţ. Ceea ce rămîne însă dincolo de aceste 
prime concluzii sínt însemnatele rezerve care, puse în valoare ar 
putea adăuga numeroase procente realizărilor.

în locul mobilizării eforturilor tuturor, al unei munci dusă de la 
om la om, metodic, se lucrează încă sectar, „cu ruptul“, de către 
unul sau doi, iar ceilalţi membri ai organului de partid îşi văd de 
ale lor.

Trebuie înţeles că recoltările şi însămînţările sínt problema nr. 1 
a satului, a comunei, a ţării şi că ea trebuie să mobilizeze absolut 
toate forţele şi energiile.

Consiliile populare nu-şi fac pe de-a întregul datoria stabilită 
prin lege, iar unele secţii I.M.A. lucrează ca şi cum mecanizatorii 
ar fi simpli simbriaşi şi nu direct interesaţi în efectuarea lucrărilor 
(vezi reparaţiile mici care ţin ore întregi, vezi tractoarele care 
stau şi aşteaptă ...).

Pagină realizată de
Inginer GH. GRÄDINARU şi V. DOMŞA



Pag. 4 TRIBUNA SIBIULUI Anul II, nr. 512

SESIUNEA O.N.U.
Dezbaterile din Comitetul pentru proble
mele sociale, umanitare şi culturale

New York 9. — Corespondentul 
Agerpres, C. Alexandroaie, trans
mite: în Comitetul numărul trei 
pentru problemele sociale, umani
tare şi culturale s-au încheiat dez
baterile asupra primelor două 
puncte ale agendei sale privind 
„Educarea tineretului în spiritul 
respectului faţă de drepturile şi 
libertăţile omului“ şi „Problemele 
şi nevoile tineretului şi participa
rea sa la dezvoltarea naţională“.

Miercuri seara Comitetul a a- 
doptat în unanimitate (o singură 
abţinere — Portugalia), un proiect 
de rezoluţie iniţiat de România, 
căreia pe parcursul dezbaterilor i 
s-au alăturat în calitate de coau
tori 16 state.

Proiectul de rezoluţie subliniază 
importanţa rolului şi contribuţiei 
tineretului l a . promovarea păcii în 
lume, dreptăţii sociale, progresului 
economic, drepturilor omului şi în
făptuirii scopurilor înscrise în Car

ta O.N.U. Totodată face apel la ti
neretul lumii să-şi afirme încrede
rea sa în dreptul internaţional, în 
principiile şi obiectivele funda
mentale ale Cai'tei O.N.U., ale că-, 
ror scopuri esenţiale sínt înfăptui
rea păcii lumii, stabilirea unor re
laţii prieteneşti de cooperare în
tre state. Rezoluţia invită guver
nele să-şi îndrepte atenţia spre 
responsabilităţile ce le au faţă de 
promovarea unei politici ancorate 
în principiile respectului faţă de 
drepturile fundamentale ale omu
lui, luptei eficace pentru pace, 
pentru dreptate, pentru eradicarea 
colonialismului şi apartheidului de 
pe pămînt, salvgardînd astfel în
crederea tinerei generaţii în aceste 
valori. De asemenea, recomandă 
guvernelor statelor membre ale 

. O.N.U. ca. în decursul celui de-al 
doilea deceniu al dezvoltării să se 
dea organizaţiilor de tineret posi
bilitatea de a participa la pregăti-

Turneul corului .Madrigal" în S. U. A.

Succ-s răsunător la 
„Metropolitan Opera 55

New York. — Coresponden
tul Agerpres C. Alexandroaie, 
transmite: „Voci îneîntătoare şi 
pure, curate ca lacrima. Există 
oare absolutul în artă? Dacă 
există, atunci „Madrigalul“, de 
sub bagheta magică a lui Marin 
Constantin, l-a atins cu sigu
ranţă. Este culmea perfecţiunii 
— asta este tot ce vă pot spu
ne“, ne declara cunoscutul diri
jor Kurt Adler, de la „Metro
politan Opera“ din New York, 
după spectacolul susţinut de 
corul de cameră „Madrigal“. 
Concertul a avut loc în marea 
sală „Philharmonie Hall“ din 
piaţa newyorkeză Lincoln Cen
ter. Sala, cu un stal enorm şi 
trei balcoane era plină pînă la 
refuz. 3 800 de spectatori au 
răsplătit cu ropote de aplauze, 
ovaţii şi urale corul bucureş- 
tean prezent pentru prima da
tă pe aceste meleaguri.

Pe parcursul celor 120 de 
minute, concertul a avut o evo
luţie „crescendo“, înccpînd cu 
piese în stil preclasic conti- 
nuînd cu melodii în stil con
temporan şi încheind cu suitele 
vesele de melodii folclorice de 
pe plaiurile pitoreşti ale 
Oaşului. în finalul concertului, 
corul a adus un frumos omagiu 
gazdelor interpretînd un cîntec 
din ţolclorul american.

„Toate stilurile, scrie ziarul 
„Washington Post“ sínt stăpî- 
nite cu o egală măiestrie de di
rijorul Marin Constantin şi in
terpretate de un cor fără or
chestră care a atacat impecabil 
cele mai fine tonalităţi vocale. 
Nimeni nu ar putea nega cali
tăţile cu totul excepţionale ale

corului de cameră din Bucu
reşti, format din 32 de persoa
ne. Este de necrezut că Marin 
Constantin a reuşit în numai 
şase ani să plămădească un a- 
semenea impresionant ansam
blu, superb în melodicitate şi 
echilibru şi perfect în muzica
litate.

Posturile de radio şi televi
ziune remarcă, printre altele, că 
„Madrigalul“ a vădit darul şi 
ştiinţa rară de a înmănunchia 
elementele esenţiale ale fru
museţii semnificative: costu
mele de epocă, expresivitatea 
cîntecului şi interpretării, rit
mul crescendo al întregului 
spectacol şi, lucrul cel mai greu, 
reliefarea a însuşi spiritului 
vremii.

Sfîrşitul concertului a fost 
subliniat de aplauze şi ovaţii 
care s-au prelungit minute în 
şir. Şi în această sală, cu un 
public foarte pretenţios, unde 
de cinci ani nu a fost bisată 
nici o formaţie vocală sau in
strumentală, „Madrigalul“ a 
fost adus la rampă de nume
roase ori după care a acordat 
un bis.

Membrilor ansamblului le-au 
fost dăruite buchete mari de 
flori. La ieşire ei au fost aştep
taţi de grupuri mari de spec
tatori care i-au felicitat perso
nal şi le-au cerut autografe.

Următorul concert va avea 
loc vineri scara în „Sala Feuda
lă“ a marelui muzeu „Metro
politan“, din New York, după 
care „Madrigalul“ îşi va conti
nua turneul prin 25 de oraşe 
ale Statelor Unite.

rea şi înfăptuirea planurilor de 
dezvoltare naţională şi programe
lor de cooperare internaţională.

In încheierea rezoluţiei se cere 
secretarului general al O.N.U. să 
întocmească o serie de studii pri
vind problemele tineretului în ca
re să aibă în vedere căile şi mij
loacele prin ţâre O.N.U. ar putea 
să-şi îndeplinească sarcinile ce-i 
revin prin prezenta rezoluţie şi 
să prezinte cit mai devreme po
sibil, un raport Adunării Gene
rale a O.N.U. asupra tuturor aces
tor probleme.

Cei peste 50 de delegaţi care au 
luat cuvîntul, atît la dezbaterea 
punctelor privind problemele tine
retului, cît şi a proiectului de re
zoluţie, au fost aproape unanimi 
în aprecierea importanţei ce tre
buie acordate în continuare de că
tre O.N.U. problemelor multiple şi 
complexe, sociale, economice, po
litice şi culturale ce stau în faţa 
tinerei generaţii, care mîine va fi 
chemată să preia conducerea des
tinelor omenirii.

0  declaraţie 
a lui U Thant

New York 9 (Agerpres). — Se
cretarul general al O.N.U., U 
Thant, şi-a exprimat sprijinul pen
tru acordarea unui rol mai impor
tant Agenţiei Internaţionale pen
tru Energia Atomică (A.I.E.A.) în 
problema supravegherii exploziilor 
nucleare în scopuri paşnice. Intr-o 
declaraţie făcută la New York, el 
a subliniat că funcţiile exacte, ca
re urmează să fie asumate de 
A.I.E.A., trebuie stabilite în mod 
gradat, în cadrul O.N.U. şi al al
tor organizaţii.

U Thant şi-a exprimat, de ase
menea, părerea că tehnologia folo
sirii energiei nucleare în scopuri 
paşnice se află încă într-un stadiu 
incipient şi dp aceea este necesară 
continuarea studiilor pe această 
temă. El a sugerat, între altele, ca 
energia atomică să fie folosită, 
atît de ţările dezvoltate, cît şi de 
cele aflate în curs de dezvoltare, 
pentru excavarea de canale, con
struirea de tunele şi pentru ex
ploatarea zăcămintelor petrolifere, 
minerale şi de gaze.

EVENIMENTELE DIN ORIENTUL APROPIAT

R. A. U. s e  p r o n u n ţă  p e n t r u  n e g o c ie r i  
p r in  m e d ia to r i  ai 0.- N . Ü.

Cairo 9 (Agerpres). — „Pentru a 
facilita aplicarea Rezoluţiei Consi
liului de Securitate din noiembrie 
1967, Republica Arabă Unită este 
gata să accepte o formulă asemă
nătoare celei aplicate în 1949, în 
cadrul negocierilor de pe Insula 
Rhodos, cu condiţia să nu fie 
vorba nici un moment de tratative 
directe cu Israelul“, a declarat pur
tătorul de cuvînt al guvernului 
egiptean, Esmate Abdel Meghid.

După cum se ştie, în 1949 au a- 
vut loc în Rhodos negocieri de 
armistiţiu egipteano-israeliene prin 
intermediul unor mediatori ai 
O.N.U.

O asemenea formulă — preci
zează în continuare agenţia Men — 
ar permite tratative indirecte ara- 
bo-israeliene prin intermediul lui 
Gunnar Jarring, reprezentant per
sonal al secretarului general al 
O.N.U., U Thant, în Orientul Mij
lociu. Purtătorul de cuvînt oficial 
al guvernului egiptean a subliniat, 
totodată, că R.A.U. consideră rezo
luţia Consiliului de Securitate ca 
un plan „Pachet“, declarîndu-se în 
favoarea aplicării acesteia în to
talitatea sa, retragerea trupelor 
israeliene din teritoriile ocupate 
nefiind considerată ca o condiţie 
prealabilă începerii negocierilor.

Ismailia 9 (Agerpres). — După 
cum relatează agenţia M.E.N., în
tre R.A.U. şi Israel a avut loc re

cent, sub egida Crucii Roşii Inter
naţionale, un nou schimb de locui
tori. In acest cadru, un grup de 89 
de egipteni, surprinşi de războiul 
din iunie 1967 în Sinai, au sosit la 
El Kantara, 'pe malul vestic al 
Canalului de Suez, în Republica 
Arabă Unită. Concomitent, alte 
131 de persoane au părăsit, la ce
rerea lor, El Kantara, îndreptîn- 
du-se spre Sinai, pe malul estic al 
Canalului (aflat în prezent sub o- 
cupaţie israeliană), unde se află 
familiile lor.

Opţiunea guvernului 
israelian

Tel Aviv 9 (Agerpres). — Pri
mul ministru israelian, Golda Meir, 
răspunzînd la o întrebare ce i-a 
fost pusă după o şedinţă a cabi
netului de miniştri, a amintit că 
guvernul israelian a adoptat re
cent principiul negocierilor cu sta
tele arabe sub preşedinţia lui Gun
nar Jarring, care este un „trimis al 
păcii“ în Orientul Mijlociu în vir
tutea rezoluţiei Consiliului de Secu
ritate din 22 noiembrie 1967.

După cum relatează agenţia 
France Presse, Golda Meir a sub
liniat, totodată, că Israelul conti- 

, nuă să se pronunţe împotriva ori
căror condiţii prealabile pentru în
ceperea tratativelor, adaugă agen
ţia citată.

Geneva Şedinţa Comitetului 
pentru dezarmare

Geneva 9. — Corespondentul 
Agerpres, Iloria Liman, transmite: 
In şedinţa de joi a Comitetului 
pentru dezarmare, şeful delegaţiei 
canadiene, G. Ignatieff, a prezen
tat un document de lucru privind 
articolul 3 referitor la- control al 
proiectului de tratat asupra demili
tarizării fundului mărilor şi ocea
nelor, supus dezbaterii comitetului. 
In opinia delegatului canadian, li
nele prevederi asupra modalităţi
lor de control, cu deosebire în ce 
priveşte accesul direct al tuturor 
semnatarilor tratatului la instala

ţiile submarine supuse controlului, 
nu ar fi suficient de explicite. 
Vorbitorul a propus definirea mai 
precisă a naturii armelor, instala
ţiilor şi aparaturii care ar urma să 
fie supuse controlului. El s-a refe
rit, de asemenea, la modalităţile de 
amendare a tratatului prevăzute în 
proiect, ridicînd anumite obiecţii 
privitoare la dreptul de veto pe 
care ar urma să-l aibă puterile 
nucleare în această privinţă.

Delegatul Braziliei, Sergio Ar
mando Frazao, a declarat că în ge
neral, este de acord cu observaţiile 
reprezentantului canadian, dar şi-a 
rezervat dreptul de a reveni cu 
sugestii pentru îmbunătăţirea tex
tului propus de cei doi copreşe
dinţi.

Reprezentantul Italiei, Roberto 
Caracciolo, a împărtăşit şi el ob
servaţiile delegatului canadian cu 
privire la modalităţile de control şi 
amendare a tratatului.

R.P.D. COREEANA. Aspect de la secţie de asamblare a motoarelor 
la fabrica din Phenian

PARIS

Conferinţa cvadripartită 
în problema Vietnamului

Paris 9 (Agerpres). — Joi a avut 
loc la Paris ce^ de-a 37-a şedinţă 
a Conferinţei cvadripartite în pro
blema Vietnamului. Discuţiile nu 
au relevat nici de data aceasta 
vreun element nou faţă de şedin
ţele precedente. Şefa delegaţiei 
Guvernului revoluţionar provizoriu 
al Republicii Vietnamului de Sud, 
Nguyen Thi Binh, a declarat că 
în realitate guvernul american ur
mează politica intensificării în con
tinuare a războiului din Vietnam. 
Singura cale de a se pune capăt 
acestui război, a subliniat Nguyen 
Thi Binh, este retragerea necondi
ţionată a trupelor S.U.A. şi ale 
aliaţilor lor şi formarea unui gu
vern de coaliţie în Vietnamul de 
sud, în baza propunerii în zece 
puncte a Frontului Naţional de Eli
berare. Ea a subliniat că „poporul 
sud vietnamez trebuie să-şi deter
mine regimul politic prin alegeri 
generale libere şi democratice. 
Aceste alegeri trebuie organizate 
de guvernul de coaliţie provizo
riu“. Şeful delegaţiei americane, 
Henry Cabot Lodge, şi-a axat de
claraţiile sale, ca şi în şedinţele

precedente, pe vechea teză a „re
ciprocităţii“, respingînd ideea unei 
retrageri totale şi necondiţionate a 
trupelor americane din Vietnamul 
de sud. Reprezentantul R.D. Viet
nam, Ha Van Lau, a denunţat in
tensificarea de către S.U.A. a răz
boiului din Vietnamul de sud. El 
s-a pronunţat totodată în favoarea 
propunerii în zece puncte a Fron
tului Naţional de Eliberare pe care 
a apreciat-o a fi unica soluţie care 
poate duce la restabilirea păcii în 
această regiune.

P entru  în ce ta rea  
politic ii d e  aparthe id

La Porte de Versailles, Paris, s-a deschis cel dc-al 56-lea Salon 
Automobilului. Vedere generală a Salonului
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•  Preşedintele R.S.F. 
Iugoslavia, Iosip Broz Tito, 
va avea Ih 12 octombrie 
o întrevedere cu preşe
dintele Austriei, Franz 
Jonas, anunţă agenţia 
Taniug. întrevederea va 
avea loc cu ocazia inaugu
rării unui nou pod peste 
rîul Mura, care va lega 
Iugoslavia cu Austria.

•  începînd de miercuri 
seara, alte şase nave. de 
război spaniole s-au ală
turat flotei care patru
lează de peste 10 zile în 
largul Gibraltarului. La 
Londra se apreciază că 
această nouă demonstraţie 
de forţă se înscrie pe li
nia politicii de presiuni, 
iniţiată de guvernul spa
niol asupra Gibraltarului, 
cu scopul determinării 
Marii Britanii să cedeze 
administraţia „Stîncii“.

o Miercuri a avut loc la 
Washington o reuniune a 
Consiliului Securităţii Na
ţionale al S.U.A., prezi
dată de preşedintele Ri
chard Nixon, a declarat 
purtătorul de cuvînt al 
Casei Albe, Ronald Zie
gler. El a precizat că a- 
ceastă reuniune face parte 
dintr-o. serie de acţiuni 
guvernamentale între
prinse pentru stabilirea 
poziţiei S.U.A. la proiec
tatele negocieri sovieto-a- 
mericane asupra reduce

rii înarmărilor cu arme 
nucleare strategice.

•  în cursul săptămînii
de la 28 septembrie la 4 
octombrie, în războiul din 
Vietnamul de sud au fost 
udişi 64 de militari ame
ricani, iar alţi 900 au fost 
răniţi, informează un co
municat dat publicităţii de

tul agenţiei France Presse, 
care transmite ştirea, au 
fost dezbătute o serie de 
probleme referitoare la e- 
voluţia situaţiei în Orien
tul Mijlociu.

•0 Preşedintele Makarios
a declarat că în prezent 
„Ciprul trece prin mo
mente dificile“. Pentru a

® Apropiata întrevedere I. B. Tito — 
F. Jonas

•  Reuniunea Consiliului Securităţii Na
ţionale al S.U.A,

•  Burundi: Tentativă de lovitură de 
stat

comandamentul 
de la Saigon.

american

•  Colonelul Michel Mi- 
combero, preşedintele sta
tului Burundi, a anunţat 
că un grup de persoane a 
încercat să organizeze o 
loviţură de stat. Complo
tiştii, a adăugat el, au fost 
arestaţi şi urmează să fie 
deferiţi justiţiei.

<e Sub preşedinţia lui 
Charles Helou, şeful sta
tului libanez, la Beirut a 
avut loc o reuniune la 
care au participat primul 
ministru Rachid Karame, 
precum şi alţi membri ai 
guvernului.

în cadrul reuniunii, 
menţionează coresponden-

doua oară în decurs de o 
săptămînă, preşedintele 
Ciprului a arătat că nego
cierile dintre reprezen
tanţii celor două comuni
tăţi ale insulei se află în 
impas, ceea ce — a spus 
el — creează un pericol 
pentru „integritatea teri
torială a ţării“.

•  La Casa Internaţio
nală a Oamenilor de Şti
inţă din Varna s-au des
chis lucrările Consfătuirii 
internaţionale a organiza
ţiilor de răspîndire a cu
noştinţelor politice şi şti
inţifice din unele ţări so
cialiste. Participă delegaţi 
din Bulgaria, Cehoslova
cia, R.D. Germană, Mon
golia, Polonia, România,

Ungaria şi Uniunea So
vietică.

■m Forţe armate irakiene
au declanşat în urmă cu 
două săptămîni o nouă o- 
fensivă împotriva unor de
taşamente kurde, conduse 
de Mustafa al Barzani, re
latează ziarul „Al Ahram“, 
citat de agenţia France 
Presse. Potrivit cotidianu
lui, două divizii irakiene, 
sprijinite de aviaţie, sínt 
în prezent angajate în 
luptă.

'• O adevărată „campa
nie“ de atacuri cu bombe 
a avut loc miercuri în în
treaga Argentină împotri
va sediilor unor societăţi 
nord-americane. Se rela
tează că s-au înregistrat ■ 
pagube serioase, dar nici 
o victimă. Poliţia argenti- 
niană nu a reuşit să ares
teze nici o persoană.

'• Preşedintele Colegiu
lui Oficiului Naţional de 
Turism, Alexandru Soba- 
ru, care se află la Paris, 
a fost primit de secreta
rul general pentru turism 
din Franţa, Marcel An- 
thonioz. Au fost discutate 
—- într-o atmosferă cor
dială — probleme privind 
colaborarea şi pregătirea 
semnării acordului în do
meniul turismului dintre 
România şi Franţa.

New York 9 (Agerpres). — Co
mitetul special al O.N.U. pentru 
cercetarea politicii de apartheid a 
aprobat raportul său către Aduna
rea Generală şi Consiliul de Secu
ritate.

In raport, Comitetul atrage a- 
lenţia asupra situaţiei serioase din 
Africa de Sud ca urmare a politicii 
rasiste a guvernului de la Pretoria 
şi cheamă O.N.U. să acorde un 
sprijin multilateral popoarelor din 
sudul Africii în lupta lor de eli

berare. Raportul se pronunţă pen
tru Înfăptuirea deplină a embar
goului asupra livrărilor de arme 
către Republica Sud-Africană şi 
încetarea ajutorului financiar şi 
tehnic care mai este acordat aces
tei ţări de unele puteri occidentale.

Comitetul a dat, de asemenea, 
publicităţii un comunicat în care 
sprijină chemarea Consiliului de 
Securitate privind eliberarea tu
turor deţinuţilor politici din Re
publica Sud-Africană.

Convorbiri
sovieto-franceze

Moscova 9. — Corespondentul 
Agerpres, L. Duţă, transmite: La 
Moscova a sosit joi ministrul afa
cerilor externe al Franţei, Maurice 
Schumann, într-o vizită oficială la 
invitaţia guvernului sovietic. In
tr-o scurtă declaraţie făcută pe 
aeroport, ministrul de externe 
francez şi-a exprimat convingerea 
în utilitatea contactelor dintre 
Franţa şi U.R.S.S., care nu sínt în 
defavoarea nimănui şi care vor 
continua să se dezvolte.

în aceeaşi zi, au început convor
birile diptre Andrei Gromîko, mi
nistrul afacerilor externe al. 
UiR.S.S. şi Maurice Schumann. Cei 
doi miniştri de externe au făcut 
un schimb de păreri în unele pro
bleme actuale internaţionale de 
interes comun.

Ministrul de externe francez ur
mează să conducă delegaţia' ţării 
sale la cea de-a patra sesiune a 
Comisiei mixte permanente sovie
to-franceze, care îşi va începe lu
crările la 13 octombrie la Mos
cova.
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„Revoluţia verde" a Indiei
(Urmare din pag. I)

gube ce uneori au atins pro
porţii catastrofale. La fel, in
suficienţa precipitaţiilor. Alte
ori, însă, s-a dovedit o calami
tate căderea unei cantităţi 
prea mari de apă. Viaţa a mi
lioane de oameni (80 la sută. 
din populaţia Indiei trăieşte in 
mediul rural) a depins direct de 
clemenţa vîntului de vară.

Ultimii ani nu au constituit 
o excepţie de la această regulă. 
In 1965/66 şi 1966/67 recoltele 
de cereale, orez (la acest capi
tol India se situează pe locul II 
in lume), mei, zahăr, arahide 
(locul I) etc. au fost extrem de 
puternic afectate de secetă. Şi 
nu numai atît: rezultatele slabe 
realizate au influenţat direct 
situaţia de ansamblu a econo
miei.

Pornind de la această reali
tate, cel de-al patrulea plan 
cincinal (1969—1973), dat pu
blicităţii recent in forma sa fi
nală, pune un accent mai mare 
decit planurile anterioare pe 
dezvoltarea agriculturii. S-a 
ţhgfUt seama in această nouă o- 
rientare de impulsul pe care 
l-au dat industriei recoltele re

cord obţinute în ultimii doi 
ani, favorizaţi de condiţii cli
materice acceptabile. Noul plan 
confirmă că „preţurile şi can
titatea produselor agricole, în 
special ale hranei, joacă un rol 
crucial in efortul desfăşurat în 
vederea obţinerii stabilităţii“. 
Măsurile vizează in esenţă în
lăturarea vulnerabilităţii secu
lare a agriculturii indiene. Pro
gramul este vast şi dificil, ne- 
cesitind amenajări destinate 
combaterii, atît a secetei, cît şi 
a inundaţiilor. Se prevede con
struirea unei importante reţele 
de irigaţii, baraje, diguri, re
zervoare etc. Totodată, se ur
măreşte extinderea utilizării 
soiurilor cerealiere superioare, 
a căror eficienţă a fost din plin 
demonstrată în cursul anului■ 
1968/69, caracterizat prin preci
pitaţii nu în toate regiunile su
ficiente. Tipurile de seminţe fo
losite au o perioadă de gestaţie 
mai scurtă, fapt care creează 
condiţii pentru obţinerea unor 
recolte duble şi chiar triple în
tr-un an.

Desigur, pentru a da roade, 
toate aceste măsuri sint core
late cu o dezvoltare corespun
zătoare a ramurilor industriale

care furnizează cantităţile ne
cesare de maşini-unelte, îngră
şăminte, insecticide etc., iar ac
tualul plan cincinal prevede ac
ţiuni importante în acest sem .'0 
In cazul în care eforturile in 
aceste direcţii vor fi încununa
te de succes, agricultura india
nă va putea satisface în între
gime consumul intern. Obiecti
vul ar urma. să fie atins in 1974, 
cină producţia de cereale se va 
cifra la aproximativ 130 mi
lioane tone (faţă de 95,6 mi
lioane tone cit s-a realizat în 
1968).

Planificatorii indieni speră 
că, pînă la sfîrşitul deceniului 
viitor, acumulările vor spori in
tr-o măsură suficientă pentru 
realizarea investiţiilor prevăzu
te şi achitarea dobînzilor la îm
prumuturile contractate in străi
nătate. Se apreciază, de aseme
nea, că balanţa comercială va 
deveni excedentară. îndeplinirea 
tuturor acestor obiective depin
de intr-o măsură însemnată de. 
rezultatele obţinute de acri- . 
cultură. Iată de ce se acordă o 
atenţie deosebită agriculturii în 
cadrul actualului plan de cinci 
ani al Indiei.
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